
Makedonija: Euromax će koristiti „manje štetne hemikalije“ za
rudnik Ilovica

Posle četvoročasovnih konsultacija o Projektu za razvoj rudnika zlata i bakra Ilovica – Štuka,
održanog u Strumici, kome je predsedavao makedonski premijer Zoran Zaev, uz učešće
predstavnika resornih ministarstava, gradonačelnika, predstavnika lokalne samouprave,
organizacija civilnog društva, stručnjaka i predstavnika koncesionara, kompanije Euromax
Resources, Vlada je izdala saopštenje za javnost.
U cilju smanjenja rizika i zabrinutosti lokalnog stanovništva, Euromax neće koristiti cijanid i
sumpornu kiselinu, već „manje štetne hemikalije“, a biće osnovano nezavisno telo za nadzor,
koje će proveravati svaki sledeći korak u predstojećim fazama.
„Sa pažnjom su pregledani i ekonomski parametri koji pokazuju da će investicija i poslovanje
rudnika učestvovati u BDP-u Makedonije sa 3%, obezbeđujući poreske prihode u iznosu od
24 miliona evra godišnje, uz otvaranje 500 direktnih i 2.700 indirektnih radnih mestaza
građane ovog regiona“, navodi se u saopštenju.
Kostadin Ristomanov, iz udruženja Eko dolina, izjavio je za Glas Amerike da je zahvaljujući
premijeru Zaevu ovaj sastanak imao zadovoljavajući tok, ali da ga je šokiralo saopštenje
Vlade.
„Prethodna Vlada MNRO-DPMNE bila je nedodirljiva po pitanju rudnika i ekoloških
problema, ali nas je tadašnja opozicija, a sadašnja vlast, na lokalnim izborima ohrabrivala da
su „rudnici u poljoprivrednim krajevima glupost“. I mi smo im verovali. Posebno zato što
smo na sastanku izneli sve naše argumente i sumnje, u skladu sa kojim bi, siguran sam,
svaka Vlada koja koja vodi računa o zdravlju građana i životnoj sredini, oduzela koncesiju.
Na sastanku, predstavnici Rudarsko-geološkog instituta iz Štipa i Građevinskog fakulteta iz
Skoplja, kao i EBOR-a i kompanije Euromax, nisu imali odgovore na naša pitanja, a premijer
Zaev je predložio zaključak prema kome su dve strane iznele argumentovane stavove,  i a
konsultacije će se nastaviti u avgustu, rekao je Ristomanov.
„Međutim, prema saopštenju Vlade, učesnici sastanka navodno su se saglasili o formiranju
nekakvog tela za monitoring, što bi značilo da smo i mi ekolozi za nastavak procedure za
otvaranje rudnika. Mi znamo da su na naša pitanja na koja nismo dobili odgovore od
zvaničnika (da li je Euromax na vreme podneo svu dokumentaciju za izdavanje dozvole za
rad u julu 2016. godine, da li su obezbeđena sredstva za kompenzaciju štete zbog šuma koje
treba da budu posečene za potrebe rudnika u iznosu od 12–13 miliona evra, da li
koncesionar ima revidirani osnovni projekat za rudnik), odgovori negativni. Zbog toga
najavljujemo protestni marš i blokadu puta Strumica – Novo selo i graničnog prelaza ka
Bugarskoj, kao i blokadu još tri granična prelaza zajedno sa ekolozima iz Đevđelije,
Valandova, Dojrana i Bogdanaca“, kaže Ristomanov i najavljuje krivične prijave za
odgovorne koji su prekršili zakon 2016. godine, kada je koncesionar podeno zahtev za
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dozvolu.
Aktivisti žestoko optužuju Vladu da je dala dozvolu za „pokretanje genocida u jugoistočnom
regionu“.
I organizacija Zdrava dolina iz Strumice najavljuje da neće učestvovati u bilo kakvom
nadzornom telu za monitoring rada rudnika, jer ne pristaje na otvaranje rudnika.
Prema toj organizaciji, saopštenje Vlade je manipulativno, s obzirom da nije data saglasnost
za učešće u bilo kojem telu za otvaranje rudnika i da organizacija nikada neće imati
zajednički cilj sa svojim „potencijalnim grobarom“ – kompanijom Euromax.
„Naš nedvosmislen, direktan, jedinstven i nepromenljiv cilj jeste da rudnika Ilovica – Štuka
ne bude. Od tog cilja nikada nećemo odustati, po bilo koju cenu, što smo više puta
naglašavali. I Vlada i Euromax, a nadamo se i javnost, konačno će shvatiti da se ne borimo
za bilo kakve lične interese ili materijalnu korist, već samo da zaustavimo najveću opasnost
u istorji Strumice – rudnik smrti Ilovica – Štuka“, saopštila je Zdrava dolina.
Izvor: faktor.mk


